

المؤتمر الدولي الحادي عشر للتطبيقات الإسلامية في علوم الحاسوب والتقنية - إيمان 2023

11th International Conference on Islamic Applications in Computer Science and Technologies (IMAN'23)

جميع الجلسات ستعقد عبر منصة زووم من خلال الرابط أدناه

All sessions will be conducted in ZOOM platform through below link:

<https://tinyurl.com/imanconf>

برنامج المؤتمر

Conference Schedule

برنامج مؤتمر إيمان 2023، كما مبين أدناه (المؤتمر سيعقد من الساعة 12 ظهراً وحتى السادسة والنصف عصراً بتوقيت مكة المكرمة):

The program of IMAN2023 conference, as shown below (The conference will be from 12:00pm to 6:30pm Mecca city time zone):

موعد المؤتمر حسب بعض البلدان الأخرى، كما مبين أدناه

The conference time based on other time zone, are as follows:

- 05:00 pm - 11:30 pm Malaysia
- 04:00 pm - 10:30 pm Indonesia (Jakarta)
- 02:00 pm - 08:30 pm Pakistan
- 01:00 pm - 07:30 pm United Arab Emirates / Oman
- 12:00 pm - 06:30 pm Saudi Arabia / Jordan / Bahrain / Iraq
- 11:00 noon-05:30 pm Palestine / Egypt / Sudan
- 10:00 am – 04:30 pm Algeria
- 09:00 am – 03:30 pm United Kingdom
- 04:00 am - 10:30 am U.S.A East

All below times are according to Mecca city time zone

جميع المواعيد أدناه حسب توقيت مكة المكرمة

اليوم الأول: 2 كانون الأول / ديسمبر 2023 / السبت – 18 جمادى الأولى 1445هـ

Day 1: 2 December 2023, Saturday

12.00 pm - 12.10 pm Briefing session

12.10 pm - 12.45 pm Opening Ceremony

- Opening by the Master of Ceremony, Dr Mustafa Abu Zaridah
- Quran Recitation by Dr Abdul Aziz Aburajilah
- Welcoming Speech by Prof. Mohammed Zeki Khedher (Chairman of the Conference)
- Multimedia presentation
- Photo session

Session 1

12.45 pm - 01.15 pm Keynote Speech 1 (in Arabic) by Prof. Dr. Ahmed Sharaf Eldin

المتحدث الأول: الاستاذ الدكتور أحمد شرف الدين (باللغة العربية)

01.15 pm – 01.45 pm Keynote Speech 2 (in Arabic) by Prof. Dr. Ahmad Khaled Shukri

المتحدث الثاني: الاستاذ الدكتور أحمد خالد شكري (باللغة العربية)

01.45 pm – 02.00 pm Break

Session 2

02.00 pm - 03.45 pm Articles' Presentation (in Arabic)

03.45 pm – 04.00 pm Break

Session 3

04.00 pm - 04.30 pm Keynote Speech 3 (in English) by Dr. Waleed Kadous

المتحدث الثالث: الدكتور وليد قادوس (باللغة الانكليزية)

04.30 pm - 06.15 pm Articles' Presentation (in English)

اليوم الثاني: 3 كانون الأول / ديسمبر 2023 / الأحد 19 جمادي الأولى 1445هـ
Day 2: 3 December 2023, Sunday

Session 4

12.00 pm - 12.30 pm **Keynote Speech 4 (in Arabic)** by Prof. Dr. Salwa Hamada
المتحدث الرابع: الأستاذة الدكتورة سلوى حمادة (باللغة العربية)

12.30 pm – 02.00 pm **Articles' Presentation (in Arabic)**

02.00 pm – 02.15 pm **Break**

Session 5

02.15 pm – 02.45 pm **Keynote Speech 5 (in English)** by Prof. Dr. Othman Omran Khalifa
المتحدث الخامس: الأستاذ الدكتور عثمان عمران خليفة (باللغة الانكليزية)

02.45 pm - 03.15 pm **Keynote Speech 6 (in English)** by Prof. Dr. Eric Atwell
المتحدث السادس: الاستاذ الدكتور ايريك اتويل (باللغة الانكليزية)

Session 5

03.15 pm - 04.45 pm **Articles' Presentation (in English)**

04.45 pm – 05.00 pm **Break**

Session 7

05.00 pm – 06.00 pm

Forum on **Artificial Intelligence in Islamic Sciences** (in Arabic) Organised by International
Computing Institute for Quran and Islamic Sciences

ندوة عن الذكاء الاصطناعي في العلوم الإسلامية (باللغة العربية) من تنظيم المعهد العالمي لحوسبة القرآن والعلوم
الإسلامية

06.00 pm - 06.15 pm **Closing Remarks**

البرنامج التفصيلي
Detailed Program

اليوم الأول (2 كانون الأول / ديسمبر 2023)
Day 1 (2 December 2023)

الجلسة الأولى

Session 1:

Moderator: Dr. Mohammad Al-Khatib, Web Admin of stquran.net

يدير الجلسة: د. محمد الخطيب، مدير موقع إحصاءات في القرآن الكريم

المتحدث الرئيس الأول

Keynote Speech 1

12.45 pm - 01.15 pm

Keynote Speaker: Prof. Dr. Ahmed Sharaf Eldin, Sinai University, Egypt.

Title: Pitfalls in the computerization projects of the Holy Qur'an (in Arabic)

المتحدث الأول: الاستاذ الدكتور أحمد شرف الدين، جامعة سيناء في مصر
العنوان: محاذير في مشروعات حوسبة القرآن الكريم (باللغة العربية)

المتحدث الرئيس الثاني

Keynote Speech 2

01.15 pm - 01.45 pm

Keynote Speaker: Prof. Dr. Ahmad Khaled Shukri, Qatar University and University of Jordan.

Title: Phenomena of recitations and their implications in the recitations of the majority ten reciters (in Arabic)

المتحدث الثاني: الاستاذ الدكتور أحمد خالد شكري، جامعة قطر
العنوان: ظواهر ودلالات في قراءة جمهور العشرة (باللغة العربية)

الاستراحة

Break

01.45 pm – 02.00 pm

الجلسة الثانية

Session 2:

Moderator: A. P. Dr. Jamil A. Itmazi, Palestine Ahliya university, Palestine,

يدير الجلسة: أ. م. د. جميل احمد إطميزي، جامعة فلسطين الاهلية، فلسطين

02.00 pm - 03.45 pm

Articles' Presentation (in Arabic)

ID	Paper's title	Presenter
2	تصميم وحدة نموذجية حاسوبية لتنمية مهارة الاستماع في اللغة العربية للناطقين بغيرها	سامية البحرية
17	تطبيق هاتفي للتعريف بصيغ التمويل الإسلامية	كلثوم بن لحرش
5	تطبيق حاسوبي لأحكام المد في القرآن الكريم باستخدام MySQL and PHP	صباحي حمدون
14	استخدام تقنيات الذكاء الاصطناعي والتعلم العميق للتحقق من التلاوة القرآنية على شبكة الإنترنت	عمار القدسي
18	تحديد مواضع الوقف القرآني آليا واختلاف لجان الضبط في تصنيفها	محمد حميد أحمد
19	تطبيق النظم الخبيرة في مجال الفقه الإسلامي (رؤية منهجية)	محمد فضل الله الحاج

الاستراحة

Break

03.45 pm – 04.00 pm

الجلسة الثالثة

Session 3:

Moderator: A. P. Dr. Ali Alwan, Ramapo College of New Jersey, USA

يدير الجلسة: أ. م. د. علي علوان، كلية رامابا نيوجيرسي، أمريكا

المتحدث الرئيس الثالث

Keynote Speech 3

04.00 pm - 04.30 pm

Keynote Speaker: Dr. Waleed Kadous, Chief Scientist at Anyscale, USA

Title: Ansari: Experience with a real Islamic LLM (in English)

المتحدث الثالث: الدكتور وليد قادوس، رئيس الخبراء في شركة أنيسكال، أمريكا
العنوان: انصاري: تجربة واقعية اسلامية لنموذج تعلم آلي (باللغة الانكليزية)

04.30 pm - 06.15 pm

Articles' Presentation (in English)

ID	Paper's title	Presenter
6	The role of cybersecurity in achieving Maqasid of preserving the Islamic religion	Yasser Tarshany
7	Trends in Islamic Scientific Research Publications in the Scopus Scientific Research Database	Mahfooz Ahmed
9	Survey of Semantic Islamic Search Systems	Sanaa Alowaidi
4	Ethical Principles in Software Development: A Review from the Perspective of Islamic Ethics	Fazeel Ahmed Khan
8	Digital Preservation in Indonesia Institutional Repositories for Future Community: A Literature Review	Wardiyono

نهاية اليوم الأول

End of Day 1

اليوم الثاني (3 كانون الأول / ديسمبر 2023)

Day 2 (3 December 2023)

الجلسة الرابعة

Session 4:

Moderator: A. P. Dr. Mohammad Hameed Ahmed Altaei, University of Technology and Applied Sciences, Suhar, Oman.

يدير الجلسة: أ. م. د. محمد حميد الطائي، جامعة التكنولوجيا والعلوم التطبيقية، سلطنة عمان

المتحدث الرئيس الرابع

Keynote Speech 4

12.00 pm - 12.30 pm

Keynote Speaker: Prof. Dr. Salwa Hamada, Electronics Research Institute, Egypt.

Title: Generative artificial intelligence: applications in the Arabic language (in Arabic)

المتحدث الرابع: الأستاذة الدكتورة سلوى حمادة معهد أبحاث الإلكترونيات في مصر
العنوان: الذكاء الاصطناعي التوليدي: تطبيقات في اللغة العربية (باللغة العربية)

12.30 pm - 02.00 pm

Articles' Presentation (in Arabic)

ID	Paper's title / عنوان البحث	Presenter / المقدم
1	دور تقنية المعلومات في خدمة مقاصد الشريعة -حماية الإيمان أنموذجا	أحمد بن سعيد بن خليفة البوسعيدي
24	الدييات: برنامج الدييات والشجاج في الشريعة الاسلامية	عبد العزيز الغديان
16	فاعلية توظيف تقنية الواقع الافتراضي في تعلم اللغة العربية واللغات الأجنبية الأخرى لدى الناطقين بغيرها:مراجعة للدراسات السابقة	محمد أمنان بن أوغ علي
23	حجية إثبات التزييف العميق تقنياً و فقهيًا في أنظمة الذكاء الاصطناعي	صغير بن محمد الصغير
10	تطبيق أدوات التسويق الإلكتروني لتقديم خدمات المعلومات في المكتبات	مها الفاضل

الاستراحة

Break

02.00 pm – 02.15 pm

الجلسة الخامسة

Session 5:

Moderator: A. P. Dr. Adamu Abu Bakar, International Islamic University Malaysia, Malaysia

يدير الجلسة: أ. م. د. آدمو أبو بكر، الجامعة الإسلامية العالمية بماليزيا، ماليزيا

المتحدث الرئيس الخامس

Keynote Speech 5

02.15 pm - 02.45 pm

Keynote Speaker: Prof. Dr. Othman Omran Khalifa, International Islamic University Malaysia.

Title: Promises and Implications of AI in Teaching and Learning (in English)

المتحدث الخامس: الأستاذ الدكتور عثمان عمران خليفة، الجامعة الإسلامية العالمية بماليزيا
العنوان: وعود وآثار الذكاء الاصطناعي في التعليم والتعلم (باللغة الانكليزية)

المتحدث الرئيس السادس

Keynote Speech 6

02.45 pm – 03.15 pm

Keynote Speaker: Prof. Dr. Eric Atwell, Leeds University, UK.

Title: (in English)

المتحدث السادس: الأستاذ الدكتور ايريك اتويل، جامعة ليدز في بريطانيا (باللغة الانكليزية)

الجلسة السادسة

Session 6:

Moderator: Dr Ahmed M Zeki, University of Bahrin, Bahrin

يدير الجلسة: د. أحمد محمد زكي، جامعة البحرين، البحرين

03.15 pm - 04.45 pm

Articles' Presentation (in English)

ID	Paper's title	Presenter
15	BERTopic Modeling Technique for Hadith Corpus	Ibtisam Khalaf Alshammari
12	Acoustic Modeling for Indexing and Retrieval of Quranic Verses	Muhammad Aleem Shakeel
3	Was the Quran Written by the Prophet? -A Stylometric Investigation Using the Interrogative Form	Halim Sayoud
13	ChatGPT For Identifying Saudi Arabic Dialects	Salwa Alahmari
11	Islamic Mindfulness for Teens: Incorporating Islamic Design and Content in a Digital Therapeutics App for Balanced Youth Mental Well-Being	Nahreen Zannat
25	A Conceptual Educoach Multi-Sided Business Model: Online Tutoring Platform To Improve Career Opportunities Of B40s And Unemployed Graduates As Digital Entrepreneurs	Abdul Rahman Bin Ahmad Dahlan

الاستراحة

Break

04.45 pm – 05.00 pm

الجلسة السابعة

Session 7:

05.00 pm - 06.00 pm

Moderator: A. P. Dr. Majdi Sawalha, Al Ain University, UAE

يدير الندوة: أ. م. د. مجدي صوالحة، جامعة العين، الامارات

Forum on Artificial Intelligence in Islamic Sciences (in Arabic) Organised by International Computing Institute for Quran and Islamic Sciences

ندوة عن الذكاء الاصطناعي في العلوم الإسلامية (باللغة العربية) من تنظيم المعهد العالمي لحوسبة القرآن والعلوم الإسلامية

المحاضرة الأولى: الذكاء الاصطناعي في خدمة السنة النبوية: استكشاف وتطبيقات يقدمها: د. سيف السويدي المدير التنفيذي لمنصة أريد

Lecture 1: Artificial Intelligence in the Service of the Prophetic Tradition: Exploration and Applications, by **Dr. Saif Al Sewaidi**, CEO of ARID Co

المحاضرة الثانية: تطبيقات الذكاء الاصطناعي في الترجمة الآلية الآنية، وتخصيص نماذج اللغة في علوم القرآن والحديث يقدمها: م. محمد خير المدير التنفيذي للمعهد العالمي لحوسبة القرآن والعلوم الإسلامية

Lecture 2: AI Applications for Automated Live Translation, and Specialization of Language Models in Quran & Hadith Sciences, By **Mohammad Khair** is the CEO of the International Computing Institute for Quran and Islamic Sciences

جلسة الختام

Closing Remarks

06.00 pm – 06.15 pm

نهاية اليوم الثاني
End of Day 2

Guideline for Presenters.

Congratulations on your accepted paper to IMAN2023. For the fourth time, IMAN2023 will be conducted in an online platform. The duration for the **presentation** and **Question and Answer (QnA)** session is about **15 minutes**.

You need to share your presentation slides when the chairman introducing you to the audience, if you're having problem to share your presentation slide, the secretariat will assist you.

Ethics

1. Use your real name to be displayed.
2. Mute your microphone upon joining the meeting, and only unmute when you wish to speak.
3. Please turn other applications off in the background to avoid projecting confidential materials accidentally to the audience.
4. Follow the instructions given by the session chairman all time to ensure smoother conference experience.
5. Show appropriate appearance, suitable attire, and background space. Blur your background if required.
6. Get permission if you wish to share your screen.
7. Stop sharing your screen and mute your microphone after presenting.